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Hoe hoorde je dat je de premie 
kreeg?
‘Ik zat op mijn werk aan mijn bureau. Jos 
Engelen, de voorzitter van NWO, belde. 
Hij begon over iets anders, maar vertelde 
toen dat ik de Spinozapremie gewonnen 
had. Daar werd ik even stil van. Ik voelde 
een mengeling van ongeloof, dankbaar-
heid en trots. Het is niet de eerste prijs of 
subsidie die ik heb gekregen. In mijn vak-
gebied stel ik heus wel wat voor. Maar dit 
is de buitencategorie. Niet alleen vanwege 
het geldbedrag, maar vooral vanwege de 
eer die eraan hangt. Hoger dan dit kun je 
niet komen in de wetenschap in Neder-
land. Die avond ben ik met mijn gezin uit 
eten gegaan. We hebben er een lekker glas 
wijn op gedronken.’

Filosofen hebben geen dure 
apparaten nodig. Waar ga je al 
dat geld aan uitgeven?
‘Vooral aan mensen. Ik wil er een onder-
zoeksgroep mee opbouwen die de kaart 
van de geschiedenis van de fi losofi e nog 

verder moet inkleuren. Ook wil ik met 
een clubje mensen een handboek gaan 
schrijven over de geschiedenis van de fi lo-
sofi e. Zulke handboeken bestaan al wel, 
maar wij zijn ervan overtuigd dat we het 
beter kunnen. Hoe alles precies ingevuld 
wordt, kan ik nog niet overzien. Promo-
vendi en postdocs kiezen hier gelukkig 
ook hun eigen paden. Ze moeten zichzelf 
ontwikkelen in hun denken. Het is hart-
stikke fi jn dat ik hen die mogelijkheid kan 
bieden. Ik zal trouwens ook mijn licht bij  
andere Spinoza-laureaten opsteken. Die 
hebben vast ook suggesties.’

Wat wil je precies nog verder 
inkleuren?
‘Bij de geschiedenis van de fi losofi e denk 
je meestal aan de pieken: Spinoza, Kant, 
Nietzsche, Plato, Aristoteles. Dat is de 
canon van de fi losofi e. Maar deze pieken 
worden omgeven door hooggebergte dat 
een beetje uit het zicht valt. We zeggen 
vaak dat de moderne fi losofi e begon bij 
Descartes: ‘Ik denk dus ik besta’. Maar 

‘De geschiedenis is het laboratorium 
voor een fi losoof’

Filosofi e heeft 
de toekomst

 Volgens Lodi Nauta, hoogleraar geschiedenis van de fi losofi e aan de 
Rijksuniversiteit Groningen, kunnen we nog steeds nog veel leren van 
de grote denkers uit het verleden. Hij krijgt in 2016, als eerste fi losoof 

ooit, de NWO-Spinozapremie van 2,5 miljoen euro.
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Wat maakt het leven waardevol? Wat is 
goed en kwaad? Wat is schoonheid? Wat 
maakt een redenering geldig? Wat is de 
relatie tussen mens en geest? Is er zoiets 
als de vrije wil? Dat zijn vragen waar on-
geloofl ijk veel mensen zich in de loop van 
de eeuwen mee bezig hebben gehouden. 
Die vragen zullen altijd worden gesteld, 
en in die zin heeft de fi losofi e absoluut de 
toekomst. Mensen hebben van nature de 
behoefte om over meer na te denken dan 
alleen over het hier en nu. Neem de vrije 
wil: wat is dat nu eigenlijk? Je ziet het niet 
als je een mens opensnijdt. Het begrip is 
echter wel van groot belang, bijvoorbeeld 
in de rechtszaal. Zo’n begrip analyseren 
en verhelderen is de taak van fi losofen. 
En dat moeten ze vooral blijven doen. De 
verschuivingen in het denken over derge-
lijke thema’s, onder invloed van religieuze, 
politieke en maatschappelijke verande-
ringen, maakt de fi losofi e fascinerend. En 
vergeet niet dat het ook onze eigen positie 

kan relativeren. Er zijn denkers die in hun 
tijd erg vernieuwend en origineel waren, 
maar waar we nu nog weinig mee kunnen 
omdat de tijden zo zijn veranderd. (Dat 
maakt ze historisch overigens juist inte-
ressant.) Zo kan het ook gaan met zaken 
die we nu vanzelfsprekend vinden. Daar 
kijken de mensen over 500 of 1000 jaar 
misschien ook heel anders naar.’

Je richt je op de Middeleeuwen 
en de Renaissance. Waarom zijn 
dat zulke belangrijke perioden?
‘Ik vind elke periode interessant, hoor. 
Maar neem de Renaissance: toen veran-
derde het hele wereldbeeld van de mens. 
De wetenschap kwam op, de reformatie 
brak uit, er werden nieuwe werelddelen 
ontdekt. Het oude wereldbeeld, gestoeld 
op dat van Aristoteles en de bijbel, kon 
niet langer meer de vragen beantwoorden 
die mensen hadden. Je ziet het langzaam 
onttakelen, en dat is fascinerend om te 

ook hij steunde op fi losofen die in oudere 
tradities stonden. Daar zette hij zich welis- 
waar tegen af, maar ze hebben zijn denken 
natuurlijk wel beïnvloed.’

Hoe ga je dat onderzoeken?
‘We gaan de originele bronnen onder-
zoeken, de oude handschriften. Lezen wat 
die mensen hebben gedacht. De geschie-
denis is uiteindelijk het laboratorium voor 
een fi losoof. We trekken niet de natuur 
in, zoals iemand die trekvogels onder-
zoekt. Als we nadenken over de vrije wil, 
dan willen we sparren met mensen die in 
het verleden daarover hebben nagedacht. 
Dat maakt de geschiedenis altijd actueel 
voor een fi losoof.’

Wat verwacht je aan nieuwe 
inzichten aan te treffen?
‘O, heel veel. Geschiedenis is permanent 
in beweging. Interpretaties veranderen 
voortdurend. En er zijn zoveel bronnen 
die nog niet bestudeerd zijn. Zeker uit de 
Middeleeuwen liggen er nog heel veel on-
gelezen handschriften in de bibliotheken.’

Kun je je zelf nog een ontdekking 
herinneren?
‘Tijdens mijn promotieonderzoek ontdekte 
ik dat een tekst niet was geschreven door 
degene van wie dat werd gedacht. De tekst 
was van een eeuw later. In het vakgebied 
was dat niet superbelangrijk hoor, maar 
voor mijzelf als jonge onderzoeker vond ik 
dat een bijzondere ontdekking. Later deed 
zich een ander geval voor. In de originele 
handschriften van Johan Huizinga, de 
Nederlandse historicus van begin vorige 
eeuw, vond ik dingen die mijn interpretatie 
van hem bevestigden. Dat kan hem zitten 
in hele kleine details. Zelfs doorhalingen 
kunnen van belang zijn.’

Je bent een fanatiek 
vogelaar. Naast het 
analyseren zit het 
waarnemen kennelijk 
ook in het bloed.
‘In dit vak moet je het allebei 
doen: het ambachtelijke hand-
werk combineren met het ana-
lytische denken. Dat vind ik 
een van de aantrekkelijkste 
kanten van mijn werk. Ooit 
begon ik aan een propedeuse 
biologie. Ik was geïnteresseerd 
in ecologie, maar dat kwam in 
dat eerste jaar niet aan bod. 
Tegelijkertijd had ik een grote 
interesse voor klassieke talen 
en literatuur. Het opensnijden 
en natekenen van dode ratten 
vond ik wel leuk, maar ik miste 
de cultuur en de geschiedenis. Ik bedacht 
me dat ik dan het beste algemene letteren 
kon gaan studeren, maar daarvoor had ik 
een passende propedeuse nodig. Dat werd 
fi losofi e. Al snel vond ik dat zo fascinerend 
dat ik niet meer ben weggegaan, al heb ik 
later mediëvistiek erbij gedaan.’

Hoe leg je het belang van je vak 
uit aan je buurvrouw?
‘Mijn buurvrouw snapt best dat je een 
Rembrandt moet afstoffen om de meester 
aan het werk te zien. Dat is cultureel erf-
goed. Stel je voor dat we niets zouden 
doen met ons intellectueel erfgoed. Dat 
we Descartes nooit meer lazen. En Plato, 
Hume en Kant. Dat zou een enorme ver-
arming zijn.’

Wat zou er dan verloren gaan?
‘Die denkers hebben belangrijke dingen 
naar voren gebracht over van alles en nog 
wat. Daar kunnen we nog altijd van leren. 

‘We kunnen nog altijd leren 
van de denkers van vroeger’
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Wie is Lodi Nauta?

1966: geboren op 19 oktober in 
Groningen.
1985: propedeuse biologie aan de 
Rijksuniversiteit Groningen.
1986: studeert in Groningen en in 
York fi losofi e en Middeleeuwse studies.
1996: werkt in de universiteitsbiblio-
theek in Groningen.
1999: promoveert cum laude op een 
proefschrift over fi losofi e in de Middel-
eeuwen, wordt postdoctoraal onder-
zoeker en universitair docent.
2000: krijgt de Keetje Hodshon Prijs 
voor zijn proefschrift.
2001: krijgt een NWO Vidi-fi nanciering 
voor het onderzoeksprogramma ‘Huma-
nisten als fi losofen: de plaats van het 
Renaissance humanisme in de geschie-
denis van het denken’. 
2005: wordt universitair hoofddocent 
en lid van De Jonge Akademie van de 
Koninklijke Nederlandse Akademie van 
Wetenschappen.
2006: wordt hoofdredacteur van het 
fi losofi sch vaktijdschrift Vivarium, A 
Journal for Medieval and Early-Modern 
Philosophy and Intellectual Life.
2007: wordt hoogleraar geschiedenis 
van de fi losofi e aan de Rijksuniversiteit 
Groningen.
2008: gasthoogleraar aan het Harvard 
University Center for Italian Renaissance 
Studies in Florence.
2009: krijgt een NWO Vici-fi nanciering 
voor onderzoek naar het fi losofi sche 
gedachtegoed van de humanisten in de 
Renaissance.
2009: wint prijzen voor zijn boek over 
de Italiaanse humanist Lorenzo Valla.
2011: lid van de KNAW.
2013: juryvoorzitter van de EUREKA-
prijs voor wetenschapscommunicatie.
2013: wordt decaan van de Faculteit 
Wijsbegeerte in Groningen.

‘Ik heb sympathie voor fi losofen 
die nuchter in het leven staan’

zien. Het is een prachtige periode om te 
bestuderen. Maar dat geldt ook voor de 
Middeleeuwen, die ten onrechte als een 
donkere periode worden afgeschilderd. 
De wordingsgeschiedenis van de mens kun 
je alleen begrijpen als je de hele historie 
erbij betrekt. Ook de antieke Oudheid, 
die zie je later overal doorheen spelen.’

Je mag plaatsnemen in de 
teletijdmachine van professor 
Barabas. Waar wil je naar toe 
en wie wil je spreken?
‘Dan zou ik juist naar die Oudheid toe 
willen. Ik zou met Socrates, een van de 
stichters van de westerse fi losofi e, door het 
oude Athene willen lopen. Hij had een 
groep jongeren om zich heen met wie hij 
over uiteenlopende onderwerpen fi loso-
feerde. Zo’n jongere zou ik wel een dagje 
willen zijn. Ik weet niet zo direct wat ik 
hem zou willen vragen, maar het was een 
charismatische fi guur. Die Socrates moest 
het trouwens met de dood bekopen omdat 
de machthebbers hem als bederver van de 
jeugd zagen.’

Praat je wel eens tegen de 
fi losofen die je bestudeert?
‘Niet letterlijk. Maar natuurlijk kunnen de 
helden van vroeger ons nog steeds wat 
vertellen. De fi losofi e is geen empirische 
wetenschap waarbij je op zeker moment 
klaar bent omdat je weet wat de oorzaak 
van metaalmoeheid is. Wij stellen vooral 
begripsmatige en conceptuele vragen. In 
die zin zijn we wel gesprekspartner van de 
eerdere fi losofen. Waarom zegt u dat? Wat 
bedoelt u hiermee? Klopt dit wel met wat 
u eerder zei?’

Je schreef een veelgeprezen boek 
over Lorenzo Valla, een Italiaanse 

humanist uit de vijftiende eeuw. 
In het voorwoord waarschuw je 
voor het gevaar dat fi losofi e zo 
abstract en technisch wordt dat 
alleen een klein clubje ingewijden 
het nog snapt. Hoe breng je het 
vak zelf onder de mensen?
‘Door af en toe lezingen te geven voor een 
groot publiek. En ik schreef ook mee aan 
een inleiding in de fi losofi e. Ik vind het 
wel belangrijk dat wetenschappers laten 
zien wat ze doen. Maar ze moeten ook 
specialistische artikelen schrijven. Daar 
schuilt wel een gevaar in, voor je het weet 
introduceer je wat technische termen en 
vorm je een hele school waar de mensen 
achteraan gaan lopen. Die mensen kunnen 
helemaal ingekapseld raken in dat voca-
bulaire, zoals in dat van Heidegger, Hegel 
of Sartre. En dan kan het zomaar sekta-
rische trekken krijgen.’

Heb je zelf een voorliefde voor 
een stroming?
‘Ik heb wel sympathie voor fi losofen die 
nuchter in het leven staan. In de jaren vijf-
tig had je in Oxford de ordinary language 
philosophy die zich verzette tegen de fi lo-
sofen die chique, technische termen voor 
een of ander verschijnsel bedenken. In 
Oxford zeiden ze: begrip begint bij gewone 
taal. Hoe spreken we eigenlijk over een 
begrip als schoonheid? Ga dat eerst maar 
eens inventariseren en laat de gewone taal 
niet meteen achter je. Dat vind ik sympa-
thiek. Het is ook een waarschuwing: taal 
is niet iets wat je naar eigen inzicht een 
beetje kunt manipuleren door het in te 
zetten voor je eigen theorietje.’

Heb je met je keuze voor de 
fi losofi e ook vragen willen beant-
woorden waar je zelf mee liep? 

‘Nee, ik vond het gewoon heel fascinerend 
dat je heel scherp leert nadenken over bij-
voorbeeld ethische of wetenschappelijke 
kwesties. En de geschiedenis vond ik ook 
fantastisch. Ik had toen het geluk les te 
krijgen van iemand als John North, een 
bescheiden man die een enorme geleerd-
heid uitstraalde. Hij wist niet alleen veel 
over de geschiedenis van de fi losofi e maar 
ook over astronomie. Inmiddels is hij over- 
leden (uit een kast pakt Nauta een foto 
waar ze beiden op staan, red.). Deels uit 
een soort ijdelheid had ik dat snel ook als 
ambitie: iemand worden die zo geleerd is.’

We kunnen nu vaststellen dat het 
is gelukt.
‘O nee, vergeleken met North ben ik maar 
een gewone sterveling. Maar binnen de 
categorie stervelingen is het nu blijkbaar 
aardig gelukt, ja. Heel gek is dat.’       
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